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dDe politiek heeft negen topsectoren aangewezen en wil dat 
onderzoekers en bedrijven inniger gaan samenwerken. 
Was dat wel nodig? 

SdR  Het topsectorenbeleid is een stevige verandering, en die 
was heel erg nodig. We zijn een klein land, dan kun je niet 
alles willen. Wil je dat wel, dan gebeurt er niets. We moesten 
rigoureus ontschotten en keuzes maken. Daarom hebben we 
die negen gebieden aangewezen, de verantwoordelijke 
mensen aan tafel gesleept en ze verplicht samen met plannen 
te komen. Samenwerking tussen publieke en private partijen 
staat in Nederland nog steeds in de kinderschoenen. Het 
bleef altijd bij mooie woorden; dat moeten nu daden worden. 

BvdH  De afgelopen jaren zijn allerlei onderzoeks- en onder-
wijslobbyisten bij ons langsgekomen die elkaar vaak nog 
tegenwerkten ook. Daar moesten we vanaf. Maar als je dan 
keuzes gaat maken en je komt uit bij negen topsectoren, dan 
ben je niet zo erg aan het prioriteren. Wij vinden dat het heel 
anders moet: het geld moet naar het beste plan. Laat zoveel 
mogelijk ruimte voor degenen die het geld verdelen, waar-
onder NWO, om dat te doen. Wat goed is aan de topsectoren, 
is dat er een betere match komt tussen wetenschap en 
bedrijfsleven. Maar wil je innovatie en talent een kans geven, 
dan kun je niet alleen sturen op topsectoren, dat is te 
beperkt. En als je dan ook nog, zoals nu is gebeurd, de vijf-
honderd miljoen euro FES-gelden weghaalt waaruit het fun-
damentele onderzoek werd betaald, dan drukken de 
topsectoren het fundamentele onderzoek weg dat over tien, 
twintig jaar zijn waarde bewijst. 

SdR  Dat D66-standpunt is een excuus om geen keuzes te 
maken. Die negen topsectoren sluiten fundamenteel onder-
zoek helemaal niet uit. Ze focussen wel op dingen waar wij in 
Nederland heel goed in zijn. Omdat het de private wereld en 
de onderzoekswereld niet lukte om samen te werken, bleef te 
veel kennis op de plank liggen. Dat hebben we opgelost.

BvdH  Topsectorenbeleid gaat over focus en massa. Maar als 
je niet investeert in de diepte, in fundamenteel onderzoek, 
maak je een verkeerde keuze.

SdR  Fundamenteel onderzoek is en blijft. Wij trekken er 
extra geld voor uit! Ik snap heel goed de pijn en de zorgen die 
NWO en KNAW aanvankelijk hadden, maar nu zeggen ze: 
‘Ga zo door’. En als de samenwerking tussen bedrijfsleven en 
wetenschap uitmondt in meer economisch rendabele toepas-
singen, ben ik daar trots op. Die hebben we keihard nodig.

BvdH  De klik tussen toepassing en onderzoek moet inder-
daad beter worden gemaakt. Maar door de bezuiniging van 
vijfhonderd miljoen euro aan FES-gelden zullen er in 2015 
dertig procent minder jonge onderzoekers zijn dan in 2010. 
Het CDA steekt het FES-geld liever in wegen dan in kennis. 
Daar komt bij dat de WBSO-subsidie voor de ontwikkeling 
van nieuwe producten – die belangrijk is voor kleine   >>

In de ArenA

‘ Scoren heeft 
wel degelijk met 
geld te maken’
hoe maken we van nederland de zo gewenste 
kenniseconomie? tweede Kamerleden 
Boris van der ham (d66) en sander de rouwe 
(cda) – beiden lid van de commissie Onderwijs, 
cultuur en Wetenschap – in debat over top-
sectoren, het belang van fundamenteel 
onderzoek, en geldkranen in tijden van crisis.

tekSt mAlOu vAn hInTum  foto’S hArry meIjer

  In de ArenA
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In de ArenA

bedrijven – door dit kabinet is gekort. 
Het midden- en kleinbedrijf moet het 
met geleend geld doen, terwijl het de 
grote motor is van onze economie. 

U bestookt elkaar over het topsectoren-
beleid en de financiering van funda-
menteel onderzoek, maar u zegt geen 
van beide iets over de betekenis van 
maatschappij- en geesteswetenschap-
pen en de Sociale Infrastructuur 
Agenda. Terwijl een innoverende 
kenniseconomie vraagt om mensen die 
daarvoor sociaal en intellectueel goed 
geëquipeerd zijn, en om een maatschap-
pelijke infrastructuur die op orde is. 

BvdH  Als ik het heb over fundamen-
teel onderzoek, bedoel ik ook de sociale 
wetenschappen. In de Kamer hebben 
wij steeds aandacht gevraagd voor 
sociologisch onderzoek en voor taal-
wetenschappen. 

SdR  We moeten ervoor waken dat Den 
Haag niet de sociale wetenschappen 
gaat verdedigen. Zij moeten zelf aan de 
samenleving duidelijk maken waarom 
ze belangrijk zijn. Bedrijven en NWO 
realiseren zich dat ze de belasting-

betaler moeten uitleggen waarom hij 
zou moeten betalen voor wetenschap, 
namelijk omdat onderzoek toegepast 
kan worden. Die slag moeten de sociale 
wetenschappen ook maken. De onder-
zoekers moeten zelf met het publiek in 
gesprek gaan. 

BvdH  Dat vind ik niet. De overheid 
moet het kwetsbare onderzoek mogelijk 
maken: het fundamentele bètaonder-
zoek, maar ook het alfa- en gamma-
onderzoek. Niet elke wetenschapper 
kan een toepasbare uitkomst van zijn 
onderzoek garanderen.

SdR  Er is geen tegenstelling, het is 
én-én. Er is een human capital-agenda 
omdat we daar waarde aan hechten. 
Die geldkraan hebben we niet dicht-
gedraaid. 
 
De Nederlandse wetenschap heeft 
internationaal een sterke positie 
dankzij investeringen die in het verle-
den zijn gedaan. Hoe ziet de toekomst 
eruit? Europa wil investeren maar dan 
moet Nederland ook met geld over de 
brug komen. En de Nederlandse inves-
teringen dalen juist. 

SdR  Drie jaar geleden waren we de 
achtste kenniseconomie in de wereld, 
nu staan we op de zevende plek.

BvdH  Op de Global Competitiveness 
Index gaan we van 8 naar 7, op de 
Global Innovation Index zakken we 
juist een plaats naar 8, op de IT 
Industry Competitiveness Index zakken 
we van 5 naar 10, en op de Human 
Capital en R&D Environment scoren we 
helemaal slecht. We teren nu in op de 
investeringen die in eerdere jaren zijn 
gedaan, dus de echte klap komt nog. 
Scoren heeft wel degelijk met geld te 
maken. En soms kunnen we geld ook 
beter besteden. TNO heeft een enorm 
monopolie, die krijgt tweehonderd mil-
joen euro. Dat is valse concurrentie 
tegenover andere onderzoeksinstellin-
gen. Dat moeten we openbreken, want 
dat stimuleert innovatie. Daarnaast 
moeten we onze talenten veel beter 
identificeren en benutten, en zowel in 
onderzoek als onderwijs inzetten op het 

‘ Nederland moet meer  
en beter aansluiten op de 
Europese agenda’

belonen van excellentie. We moeten 
meer gaan selecteren, en ongelijk talent 
ook ongelijk durven behandelen. Daar 
zijn we slecht in, dat gebeurt in andere 
landen veel beter. Wij zijn een heel 
vlakke natie.

We hebben topwetenschappers, maar 
ze komen wel voort uit een beroerd 
onderwijssysteem, zegt u. 

BvdH  We doen het beter dan de meeste 
andere landen, maar we moeten de 
ambitie hebben om nog veel beter te 
worden. De voorgenomen fusie tussen 
de bètaopleidingen van de Universiteit 
van Amsterdam en de Vrije Univer- 
siteit: perfect. Als door de samen-
werking van Leiden, Rotterdam en 
Delft dubbelingen verdwijnen en we 
geld beter kunnen inzetten: prima. Nu 
wordt soms op twee plekken hetzelfde 
onderzoek gedaan. Dat is geldverspil-
ling. Daarnaast moeten we selecteren 
aan de poort, en mensen die heel goed 

zijn in hun onderzoek niet verplichten 
onderwijs te geven, maar de mogelijk-
heid geven zich te concentreren op hun 
topstudenten en het bedrijfsleven. Dat 
mag nog veel meer worden versterkt.

SdR  Den Haag moet de instellingen niet 
voorschrijven hoe en aan wie zij les 
geven. Nederland moet wel meer en 
beter aansluiten op de Europese agenda. 
We kunnen daar miljarden losmaken 
door geld vrij te maken om meer geld 
binnen te halen. Dat willen wij als CDA 
ook doen. Daarnaast moet het de 
komende jaren aantrekkelijker worden 
voor buitenlanders om hier te studeren, 
en moeten onze eigen onderzoekers 
vaker naar het buitenland gaan. We zijn 
nu goed bezig met de samenwerking 
tussen universiteiten en kennisinstellin-
gen binnen Nederland. De samenwer-
king binnen Europa begint stapje voor 
stapje. Nu moeten we ook op wereld-
niveau die samenwerking zoeken.

BvdH  Maar we moeten het ook voor 
Nederlandse onderzoekers die in het 
buitenland werken, financieel aantrek-
kelijk maken om weer terug te komen. 
Ook moeten we ervoor zorgen dat meer 
buitenlandse studenten naar ons land 
komen. Zo kunnen we ervoor zorgen 
dat the best and brightest elkaar 
vinden op plekken waar heel mooie 
dingen gebeuren.

Intussen is het wel crisis. Wie gaat het 
topsectorenbeleid betalen? Zowel de 
overheid als de bedrijven hebben 
minder geld.

SdR  De gelden voor het topsectoren-
beleid staan ingeboekt, en daar doen 
we de komende jaren nog een schep 

bovenop. De extra investeringen 
worden nog door het CPB onderzocht. 
Bedrijven zitten niet op overheidsgeld 
te wachten. Ik verwacht trouwens dat 
bedrijven er voldoende geld in blijven 
steken, omdat ze gedwongen zijn samen 
met de wetenschap in één hok te zitten 
en plannen te maken.

BvdH  Stabiliteit in roerige tijden krijg 
je door voor grote bedrijven én het 
midden- en kleinbedrijf fiscale maat-
regelen te nemen. Tegelijkertijd moeten 
de onderzoekers op universiteiten hun 
werk kunnen doen, en niet steeds 
energie kwijt zijn aan de touwtjes aan 
elkaar knopen. Daar kan alleen de 
overheid voor zorgen.

Het geld dat NWO verdeelt is meer 
gelabeld door het topsectorenbeleid. 
Als er meer geld bijkomt, is dat dan 
gelabeld of krijgt NWO vrijheid in de 
besteding ervan?

SdR  Als er meer geld vrijkomt, gaat dat 
zowel naar het topsectorenbeleid als 
naar fundamenteel onderzoek.

BvdH  Wij vinden dat zowel NWO als 
KNAW ruimte moeten hebben om 
nieuwe ontwikkelingen in de weten-
schap te ondersteunen. Als er meer geld 
vrijkomt, zou ik zeggen: laat het aan 
het veld zelf over om te kiezen waar dat 
het beste naartoe kan.  <<

nWO wil wetenschappelijk onderzoek voor maatschap-

pelijke uitdagingen – waaronder het realiseren van 

duurzame economische groei – bevorderen en is voor-

stander van meer structurele samenwerking tussen de 

wetenschap en belanghebbenden in de samenleving, 

waaronder het bedrijfsleven. nWO speelt een actieve rol 

in het topsectorenbeleid en is bereid een fors budget 

te investeren in de strategische onderzoeksagenda’s. 

tegelijkertijd vindt nWO dat er voldoende ruimte moet 

zijn voor het vrije onderzoek. nieuwsgierigheidsgedreven 

en maatschappij-geïnspireerd onderzoek versterken 

elkaar en zijn onlosmakelijk verbonden. samen met 

andere nationale organisaties zoals KnaW, tnO en 

de vsnu hecht nWO eraan dat het topsectorenbeleid 

wordt voortgezet, maar wel onder bepaalde condities. 

Zie ook ‘verkeizingsvisie’ op pagina 09.

Visie NWO

Gezien op nwo.nl
In 2012-2013 zal NWo ruim 225 miljoen 
euro uit eigen middelen investeren 
in onderzoek binnen de topsectoren. 
www.nwo.nl/topsectoren 

  In de ArenA
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Verkiezingsvisie
Begin mei heeft NWo met de kNAW, 

tNo, VSNU, HBo-Raad en ActI-nl een 

gezamenlijke brief gestuurd naar de ver-

kiezingsprogrammacommissies van de 

politieke partijen. De organisaties pleiten 

voor voortzetting van het topsectoren-

beleid, met een aantal aanvullingen en 

wijzigingen om Nederland terug te bren-

gen in de top vijf van kenniseconomieën: 

‘De op innovatie gerichte samenwerking 

tussen publieke en private partijen is kans-

rijk en waardevol, mits zij niet ten koste 

gaat van fundamenteel en toegepast 

wetenschappelijk onderzoek in de volle 

breedte en van onderzoek naar vraagstuk-

ken van maatschappelijk belang. Met name 

aansluiting bij de grand challenges uit het 

programma Horizon2020 van de europese 

Commissie is essentieel. Bovendien is het 

van groot belang dat de Nederlandse 

regering – zodra de financiële situatie dit 

toelaat – landen als bijvoorbeeld Duitsland, 

Zwitserland en de Scandinavische landen 

volgt op het punt van investeringen in ken-

nis. Anders groeit de achterstand op deze 

landen verder en raakt de topvijfambitie 

definitief buiten bereik.’

Lees de brief via www.nwo.nl/nieuws

onlangs kwamen de voorzitters van de 

wetenschapsorganisaties uit meer dan 

veertig landen, voornamelijk afkom-

stig uit de organisation for economic 

Co-operation and Development (oeCD) en 

de G20, bijeen in Washington DC. tijdens 

deze Global Summit on merit review, 

waar NWo-voorzitter Jos engelen ook aan 

deelnam, werd de oprichting bekend-

gemaakt van de Global Research Council, 

de GRC. Dit virtuele internationale plat-

form gaat zich richten op afstemming en 

kennisuitwisseling over onderwerpen die 

van belang zijn voor wetenschapsfinan-

ciers zoals NWo. Daarbij is de ambitie 

geformuleerd om te komen tot een meer 

gezamenlijke benadering van wetenschap-

pelijk onderzoek. 

Het eerste resultaat van de GRC is een 

gezamenlijke verklaring over de principes 

die gebruikt moeten worden bij de peer 

review voor de beoordeling van weten-

schappelijke onderzoeksprojecten. Deze 

principes betreffen onder meer trans-

parantie, integriteit, onpartijdigheid en 

vertrouwelijkheid. De verklaring is in zijn 

geheel te lezen via www.nwo.nl/nieuws

onlangs is de tweede voortgangsrappor-

tage van de kennis en Innovatie Agenda 

2011-2020 gepresenteerd. De zogeheten

kIA-foto laat zien in hoeverre Nederland 

op koers ligt om rond 2020 in de top vijf 

van de kennis- en innovatielanden te 

belanden. Dat gebeurt door zestig indica-

toren een groene, oranje of rode kleur toe 

te kennen. De kIA-foto kleurt rood op het 

terrein van investeringen in onderwijs en 

onderzoek. De publieke onderwijsinves-

teringen blijven achter bij die van de top 

vijf van kennislanden, en de publieke en 

private onderzoeksinvesteringen blijven 

eveneens achter bij de kIA-doelstellingen. 

De kIA-coalitie, waar NWo onderdeel 

van uitmaakt, wijst niet voor het eerst 

op het belang van extra investeringen: 

een topprestatie is nu eenmaal niet te 

realiseren met een middelmatige inzet 

van middelen. Het rapport is echter niet 

alleen negatief gestemd: ‘Nederlandse 

onderzoekers blijven zeer productief, hun 

publicaties hebben grote impact en hun 

internationale toppositie is behouden.’ 

Mede daardoor is Nederland onlangs één 

plek gestegen tot de zevende plaats in de 

toonaangevende Global Competitiveness 

Index. Meer informatie: 

www.kennisinnovatieagenda.nl

Onderzoek kleurt rood 
op KIA-foto

Gezien op nwo.nl
nWO gaat verder met het bevorderen van Open access. 
de inspanningen zijn nu vooral gericht op opslag en toegankelijkheid 
van wetenschappelijke data. 
www.nwo.nl/topsectoren

NWO-nieuws   internationaal

Global Research 
Council opgericht
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gGeef talent vrijheid

Het aanwijzen van economische 
topsectoren heeft ertoe geleid dat er 
begerig naar het budget van de 
Vernieuwingsimpuls (VI) wordt 
gekeken. Sinds kort wordt er ook bij de 
VI-aan-vragen verzocht om in te gaan 
op de mogelijkheden van kennisbenut-
ting.  Voor veel onderzoekers is de VI 
de enige kans om zelf een eigen onder-
zoekslijn op te zetten, onafhankelijk van 
bestaande onderwerpen. De soms 
on-orthodoxe  ideeën creëren geheel 
nieuwe niches en leggen een fundament 
voor een succesvolle carrière als weten-
schapper. Termen als valorisatie zijn 
vaak nog toekomstmuziek, niet alleen 
voor veel alfa- en gammawetenschappers 
maar ook voor levenswetenschappers. 

vrijheid noodzakelijk
Pas gedurende de loop van het onder-
zoek gaan veel VI-laureaten kijken hoe 
de behaalde resultaten toegepast 
kunnen worden in de maatschappij. 

’het is onwenselijk om vernieuwingsimpulsaanvragen te toetsen 
op kennisbenutting,’ betoogt eric reits. hij is voorzitter van de 
vereniging voor vernieuwingsimpuls Onderzoekers (vvviO), 
veni- en vidilaureaat, en groepsleider bij het aMc te amsterdam.

Het is van groot belang om deze vrij-
heid aan het begin van de pijplijn te 
behouden, om zo de geheel nieuwe (en 
tevoren ondenkbare) toepassingen van 
morgen mogelijk te maken.
Daarnaast wordt er geopperd dat de 
Europese ERC Starting Grants (met 
budgetten tot twee miljoen euro per 
beurs) ten dele de VI zouden kunnen 

reactie nWO  

Dat onorthodoxe, vernieuwende ideeën van levensbelang zijn voor de weten-
schap onderschrijft NWO van harte. Voor talentvolle onderzoekers bestaat de 
Vernieuwingsimpuls, met Veni-, Vidi- en Vicibeurzen. Het budget voor de 
Vernieuwingsimpuls is ook in 2012 150 miljoen euro. 
Wetenschappelijke inzichten en resultaten kunnen bijdragen aan het beter 
begrijpen en helpen oplossen van vraagstukken met maatschappelijk, cultureel 
of economisch belang. NWO vraagt onderzoekers in de aanvraag stil te staan 
bij mogelijke kennisbenutting, en weegt dit aspect mee in de beoordeling. 
Overigens kunnen onderzoekers die adequaat uitleggen waarom hun onderzoek 
zich hier niet voor leent, op dit punt toch een positieve beoordeling krijgen.

vervangen. De naam Starting Grant is 
echter verradelijk; het zijn vaak pas 
Vidi-laureaten die met hun reeds 
gestarte en succesvolle groep een 
kans maken bij de ERC Starting 
Grant. Juist de VI biedt veel talent-
volle en excellente onderzoekers de 
kans een eigen loopbaan te beginnen, 
beginnend met een Veni om een eigen 
lijn te initiëren, die met een Vidi ver-
volgens uit te bouwen tot een eigen 
groep, en te consolideren met een 
Vici. Er kan niet genoeg benadrukt 
worden hoe essentieel de VI is voor 
zowel onderzoekers als beleidsmakers. 
Ik hoop van harte dat de beleidsmakers 
van Nederland dit blijven beseffen, 
om zo de innovatie en kennisbenut-
ting van morgen te garanderen.

stelling

‘Het is zeer  
onwenselijk om 
Vernieuwings-

impulsaanvragen 
te toetsen op 

kennisbenutting’

teKst erIc reITs
Beeld rhOnAld BlOmmesTIjn

  Ik vInd
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   Stop 
de grote trek
Overgewicht heeft in de hele Westerse wereld epidemische 
vormen aangenomen. Onderzoekers richten zich op alle 
aspecten van deze aandoening. van genetische aanleg, via 
werking van het maag-darmkanaal, tot het gezonder maken 
van voeding. Maar bij obesitas spelen ook psychologische 
en maatschappelijke fenomenen een rol. twee vernieuwings-
impulslaureaten over succesfactoren voor afvallen, en de 
invloed van reclame.

Wie eenmaal te dik is, raakt die kilo’s 
niet makkelijk kwijt. Sommige mensen 
lukt het echter wél. Wat is hun geheim? 
Experimenteel psycholoog prof. 
dr. Anita Jansen van de Universiteit 
Maastricht zoekt naar de karakter-
eigenschappen die voorspellen of 
iemand succesvol afvalt. Zij kreeg een 
Vici-premie van anderhalf miljoen 
euro om vijf jaar onderzoek te doen.
‘De helft van de Nederlanders heeft 
overgewicht. Tien tot twaalf procent is 
obees,’ zegt Jansen. ‘Dik zijn is voor die 
mensen zelf heel vervelend. Bovendien 
leidt het tot gezondheidsproblemen 
zoals diabetes, hart- en vaatziekten, die 
de maatschappij veel geld kosten.’

Afvallen en daarna slank blijven is 
heel moeilijk. ‘Maar iedereen kent wel 
iemand die het wél gelukt is,’ zegt 
Jansen. ‘Wij volgen in ons Vici-
onderzoek een grote groep proefperso-
nen met serieuze plannen om f link te 
gaan afvallen. We willen uitzoeken 
waarin die schaarse succesgevallen 

zich onderscheiden om bij te dragen 
aan betere behandelprogramma’s.’ 
Aan de hand van computertaakjes en 
vragenlijsten meten de onderzoekers 
een hele reeks gedragseigenschappen. 
Elk half jaar worden de deelnemers 
gewogen en volgen nieuwe testen. 
Erfelijke aanleg om dik te worden 
speelt ongetwijfeld mee. ‘Maar aan elk 
gewicht zit een bepaald eetpatroon 
vast’, betoogt Jansen. ‘De vraag is hoe 
je mensen met een genetische kwets-
baarheid om dik te worden kunt af leren 
om hedonistisch te eten. Want voort-
durend tegen dat verlangen vechten is 
gedoemd te mislukken.’ 

Sommige dikke mensen zeggen ‘Ik eet 
bijna niks’ en geloven dat echt. Maar 
als onderzoekers secuur nagaan wat zij 
nu werkelijk binnenkrijgen, telt dat nog 
f link op. Logisch dat het lijnen dan niet 
lukt. Anderen zeggen ‘Ik kan alles eten 
zonder aan te komen’, maar in de prak-
tijk eten zij minder dan ze denken en 
dat houdt hen slank. Jansen: ‘Dikke 
mensen denken vaak dat zij dik worden 
van lucht. Ze hebben een perceptie-
probleem. Wij geven ze een formule 
om zelf uit te rekenen hoeveel calorieën 
ze nodig hebben om hun overgewicht te 
behouden. Ga je minder eten, dan val 
je af.’

Impulsief
Mensen met overgewicht blijken boven-
gemiddeld impulsief te zijn. Jansen: 
‘Dat werkt twee kanten op. Zij hebben 
moeite om zichzelf te remmen en tege-
lijkertijd hunkeren ze voortdurend 
naar snelle beloningen. Interessant is 
dat overgewicht vaak voorkomt bij 
mensen met ADHD, die ook erg impul-
sief zijn. Misschien werkt medicatie om 
impulsiviteit te temperen, zoals Ritalin, 
ook bij afvalprogramma’s.’
Impulsiviteit valt te meten met allerlei 

tekSt mArIOn de BOO

foto’S  mAArTen hArTmAn / hh

sABIne jOOsTen / hh

gedragstaakjes. Je kunt dikke kinderen 
een gokspelletje op de computer laten 
doen, waarbij de winstkansen steeds 
lager worden. Kinderen met een gezond 
gewicht stoppen met gokken als de 
winstkans onder de vijftig procent 
daalt, maar dikke kinderen gaan door 
tot het bittere einde: zij willen erg 
graag een beloning, ook al blijkt dat ze 
steeds meer gaan verliezen. Ze hande-
len impulsief. 

leren en afleren
Veel dikke mensen kweken volgens 
Jansen een eigen behoefte om veel te 
eten. ‘Ze raken erop geconditioneerd. 
Dik worden is waarschijnlijk een leer-
proces. Net zoals de alcoholist steeds 
vaker en meer gaat drinken, hebben 
sommige dikke mensen steeds meer 
lekkers nodig om er dezelfde voldoe-
ning uit te blijven halen.’ 
Als je dik worden kunt aanleren, kun je 
het ook af leren. ‘We hopen interventies 
te ontwikkelen om die drang naar 
steeds meer voedsel uit te doven. Als je 

mensen eens grondig aan lekker eten 
laat ruiken, gaat hun lichaam zich al 
voorbereiden. Het water loopt ze in de 
mond. Die voorbereiding voelen 
mensen als een enorme trek. Ze worden 
gemotiveerd door het verwachte eet-
plezier. Wij willen die conditionering 
doorbreken door obese mensen uitge-
breid aan lekker eten te laten ruiken, 
likken en voelen, zonder dat ze mogen 
toehappen. Als je steeds wordt blootge-
steld aan voorspellers zonder dat de 
beloning volgt, dooft het verlangen dat 
de prikkels opwekken langzaam uit. 
Dan leer je die aangeleerde drang om 
te eten af. Net zoals de kok die heel 
lang in de keuken naast de dampende 
pannen staat soms zelf geen trek meer 
heeft.’ 
Op deze manier afslanken zal lang 
duren. Jansen: ‘De alcoholist die ’s 
avonds de drank laat staan, wordt de 
volgende ochtend fris wakker. Maar 
obese mensen die de vette hap laten 
staan, zitten pas maanden later lekker-
der in hun vel. De beloning laat op  >>

‘ Wij willen  
obese mensen  
uitgebreid  
aan lekker eten  
laten ruiken,  
likken en voelen, 
zonder dat  
ze mogen  
toehappen’
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zich wachten en intussen lokt het 
snackvoedsel overal. Dat maakt het 
afvallen zo moeilijk.’ 
Het simpelste huisadvies blijft volgens 
Jansen: Geniet, maar eet niet teveel. 
‘Gezond eten zou goedkoper moeten 
worden en ongezond voedsel juist duur-
der. Scholen zouden meer goede gym-
lessen moeten aanbieden. En waarom 
krijgen schoolkinderen niet net zoals in 
België een verantwoorde warme mid-
dagmaaltijd? Werkende ouders zijn 
druk druk druk en zetten ’s avonds 
nogal eens ongezond gemaksvoedsel op 
tafel. Het is veel makkelijker én gezon-
der als ze ’s avonds alleen nog maar 
boterhammen hoeven te smeren.’

dikke kinderen
Overgewicht onder kinderen is een 
snelgroeiend probleem. Inmiddels is 22 
procent van de Nederlandse kinderen 

tussen 10 en 12 jaar te dik, zo meldden 
onderzoekers eind april in het weten-
schappelijke tijdschrift Plos ONE. 
Zes procent heeft zelfs extreem over-
gewicht. Intussen worden ze voort-
durend blootgesteld aan de 
tv-commercials voor snoep, chips en 
ander lekkers, die juist rondom kinder-
programma’s veelvuldig worden uitge-
zonden. Communicatiewetenschapper 
dr. Moniek Buijzen van de Universiteit 
van Amsterdam onderzoekt met een 
Vidi-premie van NWO het effect van al 
die reclamespotjes op het eetgedrag 
van kinderen. ‘Ik richt me speciaal op 
tv-zenders met veel reclame voor onge-
zonde voedingsmiddelen. Dat koppelen 
we bijvoorbeeld aan dagboekstudies 
van ouders, die voortdurend noteren 
naar welke voedingsmiddelen de kinde-
ren vragen en wat ze eten. Fabrikanten 
beweren dat kinderen sowieso veel 

‘ Wij hebben aangetoond dat kinderen 
door reclame wel degelijk meer  
ongezonde producten gaan eten’

snoepen en dat de kinderreclame er 
alleen toe leidt dat ze naar hun speci-
fieke merk gaan vragen. Maar wij 
hebben aangetoond dat kinderen door 
die reclame wel degelijk meer onge-
zonde producten gaan eten. Bovendien 
is er een indirecte invloed: als het kind 
erom vraagt en het product is niet in 
huis, dan zal de ouder dat onthouden 
en er rekening mee houden bij het 
boodschappen doen.’
Een hoopgevend resultaat dat Moniek 
Buijzen verder wil uitwerken is dat de 
kinderreclame geen effect heeft bij 
ouders die de druk van de reclame 
weten te weerstaan en strakke richtlij-
nen hebben voor snoepen en snacken. 
‘We willen interventies gaan doen op 
scholen om ouders te helpen hier beter 
mee om te gaan.’
Volgens de onderzoekster is de sociale 
omgeving – ouders, vriendjes, leer-
krachten – doorslaggevend. ‘Niet alleen  
voor het ontstaan van eetgewoonten, 
maar ook voor het verwerken van 
gezonde én ongezonde mediabood-
schappen. Daar weten we nog veel te 
weinig van.’
Overigens kunnen dezelfde technieken 
die de adverteerder gebruikt ook 
worden ingezet om gezond gedrag te 
bevorderen. Adverteerders koppelen 
hun producten aan populaire media-
figuurtjes, zoals Sponge Bob of  
Kabouter Plop. Buijzen: ‘Op jonge 
kinderen heeft dat een heel sterk 
gevoelsmatig effect, zij willen alle 
producten van hun tv-vriendje bij zich 
hebben, alsof het een echt vriendje is. 
De gevoelde vriendschap wekt meteen 
al positieve relaties op. Wij onderzoe-
ken nu of je soortgelijke karakters kunt 
ontwikkelen waarmee je bijvoorbeeld 
worteltjes of appels populair kunt 
maken, in combinatie met leuke inter-
actieve voorleesboekjes of apps. Dit ziet 
er heel veelbelovend uit. Kinderen 
beginnen bij McDonalds al om wortels 
te vragen.’  <<

Hightechbedrijvigheid 
met China
NWo en het Chinese ministerie van 

Wetenschap en technologie (MoSt) 

gaan samen investeren in internationale 

samenwerking tussen bedrijven en weten-

schap. De samenwerking focust onder 

andere op LeD-technologie, halfgeleiders, 

duurzame nieuwe materialen, kwaliteit 

van de gezondheidszorg, voedselpro-

ductie en voedselveiligheid. Binnen de 

onderzoeksprojecten werken vier partijen 

samen: een Chinese industriële partner, 

een Nederlandse industriële partner, een 

Chinese academische onderzoeksinstelling 

en een Nederlandse academische onder-

zoeksinstelling. op deze manier kunnen 

beide landen profiteren van elkaars sterk-

tes om innovatie te versnellen.

Binnen de projecten dragen alle partijen 

evenveel bij. In 2012 stelt NWo voor dit 

type samenwerking met China in totaal 

één miljoen euro beschikbaar voor onge-

veer zes onderzoeksprojecten. Het pro-

gramma fungeert als pilot. NWo is bezig 

om ook met andere landen, zoals Brazilië, 

India en Zuid-Afrika dit type internationale 

programma’s voor samenwerking tussen 

onderzoekers en bedrijfsleven op te zetten. 

Meer informatie: www.nwo.nl/ew

Bijna dertig jonge wetenschappers kregen 

onlangs te horen dat zij onderzoek mogen 

gaan doen buiten hun landsgrenzen met 

een Rubiconbeurs. Vijftien onderzoekers 

die in Nederland zijn gepromoveerd gaan 

naar het buitenland, en veertien onder-

zoekers uit het buitenland komen naar 

ons land. Deze ronde was de laatste waar-

in buitenlandse onderzoekers een aan-

vraag konden doen om naar Nederland 

te komen. Vier onderzoekers gaan naar 

de VS, vier naar Groot-Brittannië, vijf naar 

Duitsland, één naar Zwitserland en één 

naar Australië. 

De jonge wetenschappers zullen onder 

andere onderzoek doen naar goksversla-

vingen, mariene meren om eilandtheorieën 

te testen, het gifapparaat van slangen en 

anyonen voor kwantumberekeningen. 

Jonge wetenschappers krijgen de moge-

lijkheid onderzoekservaring op te doen in 

de eerste tijd na hun promotie. Zij kun-

nen subsidie aanvragen voor een verblijf 

van maximaal twee jaar aan een excellent 

buitenlands onderzoeksinstituut. ervaring 

in het buitenland is voor veel wetenschap-

pers een belangrijk onderdeel van hun cv.

Meer informatie: www.nwo.nl/rubicon 

Radioastronomie 
met Afrika

de square Kilometre array, ‘s werelds grootste en gevoeligste 
radiotelescoop, komt in Zuid-afrika én australië / nieuw-Zeeland. 
nWO speelt samen met astrOn een belangrijke rol in het project. 
www.nwo.nl/nieuws

NWO-nieuws   internationaal
Onderzoekers gaan 
over de grens

NWo, de Zuid-Afrikaanse National 

Research foundation, IBM Nederland en 

IBM Zuid-Afrika gaan samen onderzoek 

doen naar slimme ICt voor radioastro-

nomie. Zuid-Afrika bouwt de komende 

jaren de MeerkAt-telescoop in de karoo. 

MeerkAt is een grensverleggende tele-

scoop op de hogere frequenties, zoals de 

Nederlandse LofAR-telescoop dat op de 

lagere frequenties is. 

In het project DoMe-SA, waarin AStRoN 

een belangrijke rol speelt, zal de 

computerarchitectuur van MeerkAt samen 

met die van LofAR worden gebruikt om 

mathematische modellen te ontwikkelen. 

Daarnaast zal in DoMe-SA onderzoek 

worden gedaan aan kleine, geavanceerde 

computers die autonoom kunnen func-

tioneren in extreme omstandigheden. 

tenslotte zullen nieuwe signaalverwer-

kingsalgoritmes worden onderzocht 

waarmee de kwaliteit en efficiëntie van 

radioastronomische metingen kan worden 

verhoogd, maar die ook toepassingen 

hebben in andere domeinen. 

Voor NWo is deze nieuwe vorm van inter-

nationale publiek-private samenwerking 

een stap om effectief te kunnen bijdragen 

aan het Nederlandse topsectorenbeleid, 

in dit geval voor High tech Systemen en 

Materialen. 

Meer informatie: www.nwo.nl/nieuws

Gezien op nwo.nl
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TerugBlIk

weer een kleiner deel van de aanvragen 
voor onderzoeksfinanciering toekennen 
dan vorig jaar. Die honoreringspercen-
tages zijn het laagst voor het vrije 
onderzoek en de programma’s waarmee 
NWO getalenteerde onderzoekers in 
hun loopbaan ondersteunt. Dat lage 
percentage heeft niets te maken met de 
kwaliteit van de ingediende voorstellen. 
Die is onverminderd hoog. Door de 
agenda’s van het thematische onderzoek 
en door oormerking van geld dreigt de 
financiële ruimte voor dit type onge-
bonden onderzoek af te nemen.

Wereldspeler
Nederland presteert internationaal nu 
nog bijzonder goed als het gaat om 
wetenschappelijke kwaliteit. Om die 
kwaliteit te handhaven en ook in 
omvang een speler van formaat te zijn, 
zijn extra investeringen in wetenschap-
pelijk onderzoek noodzakelijk. Ons 
pleidooi om niet verder te bezuinigen 
op wetenschap is in 2011 gehoord; door 
de financieel-economische situatie ons 
verzoek om méér te investeren niet. 
De achterstand in investeringen die 
Nederland heeft ten opzichte van 
Duitsland, Zwitserland en Scandina-
vische landen moet niet groter worden. 
Voor Nederland als kennissamenleving 
is het essentieel dat we ook op de lange 
termijn een groeiend aantal excellente 
wetenschappers hebben.

Gelukkig levert Nederland nog steeds 
wetenschappelijke prestaties die de 
aandacht trekken in de hele wereld. 
Als bèta-wetenschapper denk ik aan 
de publicatie van het onderzoek van 

NWO leeft in beide werelden. Twee 
werelden die, zoals blijkt aan het einde 
van zo’n discussie, hetzelfde doel 
nastreven. Aan de ene kant zegt de 
wetenschap: blijf van onze agenda’s af, 
wij geven zelf invulling aan ons onder-
zoek. Aan de andere kant vaart die 
wetenschap er ook wel bij als resultaten 
van onderzoek door bedrijfsleven en 
maatschappij worden opgepakt. Dat 
was een heel stimulerende discussie, 
met wetenschappers van het hoogste 
niveau, barstend van energie.

Deze discussie was eigenlijk tekenend 
voor het afgelopen jaar. Het belang van 
de wetenschap voor de Nederlandse 
kenniseconomie stond in de schijnwer-
pers. De bijdrage van NWO en vele 
wetenschappers aan het nieuwe topsec-
torenbeleid maakte de onmisbare rol 
van de wetenschap opnieuw duidelijk. 
Het feit dat onze strategie ‘Groeien met 
Kennis’ voor de periode 2011-2014 
grotendeels aansluit op het topsecto-
renbeleid van het kabinet, bevestigde 
dat de onderzoeksthema’s van onze 
strategie actueel zijn.

groeiend begrip en zorgen
De overleggen rond de topsectoren 
tussen bedrijfsleven, ministeries en de 
wetenschap verliepen aanvankelijk 
onwennig. Wederzijds is het begrip 
gegroeid. Publiek-private samenwerking 
was al onderdeel van de NWO-praktijk. 
Nu ontstaat er een samenwerking met 
een nog beter inzicht in elkaars moge-
lijkheden en verantwoordelijkheden.

De onderzoeksthema’s van de NWO-
strategie zijn echter niet alleen gericht 
op het bedrijfsleven. Ze gaan ook over 
grote maatschappelijke vraagstukken, 
de zogenoemde ‘grand challenges’ die 
in Europees verband zijn geformuleerd. 
Vraagstukken rondom de ouder wor-
dende mens, duurzaamheid en klimaat 
bijvoorbeeld. NWO zal zich blijven 
inzetten voor voldoende aandacht voor 
deze maatschappelijke thema’s.
Ook het vrije, ongebonden onderzoek 
moet ruimte blijven krijgen als onmis-
bare bron van wetenschappelijke voor-
uitgang. En over die ruimte heb ik wel 
zorgen. Het afgelopen jaar konden we 

tekSt gerdA de lAnge  
foto’S hIgh Tech cAmPus en shuTTersTOck

‘ De bijdrage van NWO en vele 
wetenschappers aan het nieuwe 
topsectorenbeleid maakte de 
onmisbare rol van de wetenschap 
opnieuw duidelijk’

Gezien op nwo.nl
NWo heeft de resultaten van haar 
beleid over 2011 gebundeld in een 
online jaarverslag. Dit is te vinden via
www.nwojaarverslag.nl

Wetenschapspolitiek 
      in een roerig jaar

in februari 2011 lanceerde het kabinet zijn 
topsectorenbeleid. voor organisaties als nWO 
die zich bezighouden met wetenschapsfinan-
ciering en wetenschapsbeleid betekende dat 
samen met wetenschappers plannen maken 

om invulling te geven aan onderzoek binnen 
die negen gebieden van economische groei. 
terwijl ondertussen het ´gewone werk´ ook 

doorging. voorzitter Jos engelen blikt terug op 
een intensief maar vruchtbaar jaar.

d‘Denkend aan het afgelopen jaar schiet 
me de avond te binnen die we in febru-
ari 2012 hadden met de club van alle 
Spinozalaureaten. NWO organiseert elk 
jaar een diner voor hen. Dit jaar sprak 
Ronald Plasterk, Spinozalaureaat van 
1999, oud-minister en Tweede 
Kamerlid, op ons verzoek over de relatie 
tussen wetenschap en politiek. Er ont-
stond een zeer bevlogen en pittige 
discussie over de maatschappelijke en 
de wetenschappelijke component van 
academisch onderzoek.

Spinozalaureaat Leo Kouwenhoven 
over de ontdekking van Majorana-
fermionen. De hele wereld heeft 
gezocht naar die verschijnselen 
in de kleinste nanostructuurtjes. 
En hij vindt ze.

Kwaliteit, vooruitgang en vernieuwing 
stimuleren op alle gebieden van de 
wetenschap, dat is waar NWO voor 
staat. Middelen moeten gaan naar de 
beste onderzoekers, met de beste 
ideeën en plannen. Ook voor weten-
schapsgebieden die geen onmiddellijke 
verbinding hebben met de topsectoren 
van de Nederlandse economie hebben 
we ons het afgelopen jaar onvermin-
derd hard gemaakt. Samen met onze 
besturen, commissies, referenten en 
medewerkers, en vele wetenschappers 
aan universiteiten en instituten. Die – 
net als ik – met hart en ziel bezig zijn 
met wetenschappelijk onderzoek, en 
zich daar onvermoeibaar samen voor 
blijven inzetten.’  <<

  TerugBlIk
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sde één werkt met enorme 
satellieten en telescopen, 
de ander het liefst met school-
bord en krijtje. een derde staat 
letterlijk met zijn laarzen in de 
modder, een vierde doet veldwerk 
in verzorgingstehuizen. 
sinds 4 juni weet iedereen wie 
de nWO-spinozalaureaten 2012 
zijn. Maar wat ging daaraan 
vooraf?

tekSt mArIeTTe huIsjes  foto’S ArIe WAPenAAr

Stel, je bent wetenschapper in een tijd waarin de duimschroe-
ven aan alle kanten worden aangedraaid en fondsen onder 
druk staan. En dan word je opgebeld door de voorzitter van 
NWO, die je meedeelt dat je een van de allerbeste wetenschap-
pers van Nederland bent en dat je daarom tweeënhalf miljoen 
euro krijgt, vrij te besteden aan onderzoek van jouw keuze. 
Dat moet dan toch wel een van de meest verblijdende telefoon-
tjes van je leven zijn. 
Microbioloog Mike Jetten werd gebeld op een vrije dag, terwijl 
hij samen met zijn vrouw in de auto zat. Zijn echtgenote nam 
de telefoon aan. ‘Zegt de naam Jos Engelen je iets?’, vroeg ze 
argeloos. Jetten vond het tijd om de auto even langs de weg te 
zetten. Antropologe Annemarie Mol was in gesprek met twee 
promovendi toen ze het heugelijke nieuws ontving. Ze moest 
haar gezicht in de plooi houden, want wie de Spinozalaureaten 
zijn, moet tot het moment van de officiële bekendmaking abso-
luut geheim blijven. Astronoom Xander Tielens was verbaasd 
dat hij op zijn mobiel werd gebeld vanaf een onbekend Haags 
nummer; de mobiel is eigenlijk alleen voor zijn kinderen 
bedoeld, die hem regelmatig raadplegen over de praktische 
zaken des levens. Aangezien Tielens zich in de stiltecoupé van 
een trein bevond, liet hij het er maar bij en dacht: ze bellen wel 
terug. Wiskundige Ieke Moerdijk nam wél de telefoon op, ook 
al bevond hij zich in de gewijde stilte van een Parijse wiskun-
debibliotheek. Hij was ‘met stomheid geslagen’ en vond geluk-
kig een deur naar het bibliotheekmagazijn, van waaruit hij 
ongebreideld uiting kon geven aan zijn blijdschap en erkente-
lijkheid.

Scene 1   Op een novemberachtige junidag komen de laure-
aten binnendruppelen in het Haagse café Gember. Mike Jetten 
in driedelig kostuum, Ieke Moerdijk in een stemmige krijt-
streep, Annemarie Mol in ‘een nieuw jasje’ en Xander Tielens 
ontspannen in een dikke trui. Trotse echtgenotes en kinderen 
hebben voor de gelegenheid vrij genomen van school of werk 
en zijn van de partij. Alleen de man van Annemarie Mol zit in 
het buitenland; zij wordt vergezeld door haar zestienjarige 
zoon, die als een van de weinigen in het gezelschap de menu-
kaart belangstellend bestudeert. Handen schudden. 
Annemarie Mol wil Mike Jetten nog bedanken voor de voor-
lichting die hij gaf over het aanvragen van een ERC-beurs. 
‘Dat heeft geholpen; nu heb ik er ook één.’

Prof. dr. Annemarie Mol, hoogleraar Antropologie van het 
lichaam aan de Universiteit van Amsterdam, krijgt de 
Spinozapremie omdat ze op een bijzondere manier antropolo-
gie, sociologie en filosofie combineert en daarmee vaste denk-
kaders doorbreekt. Eerder verdiepte ze zich in zorg en ziekte, 
nu doet ze onderzoek naar ‘het etende lichaam’. Mol is blij met 
haar premie omdat ze nog heel veel ideeën heeft die erom 
smeken uitgevoerd te worden, en ze nog veel kennis wil over-
dragen aan een jongere generatie. Ze heeft wel ambivalente 
gevoelens bij de ‘heldenstatus’ die zo’n belangrijke toekenning 
met zich meebrengt. ‘Je ziet ook dat het steeds   >> 

     Spinozapremie
achter de   
     schermen  

De vier laureaten 
ontmoeten elkaar in 

café Gember. 
Annemarie Mol, Mike 
Jetten, Ieke Moerdijk 

en Xander Tielens. 
Foto links: interview-
ster Mariette Huisjes 

met Mike Jetten.

Zo onopvallend 
mogelijk wandelt het 

gezelschap het 
Museon binnen, en 
maakt kennis met 

NWO-voorzitter 
Jos Engelen.

De zaal zit vol met 
journalisten en familie. 

Juryvoorzitter 
Wim Blockmans leest 

de laudatio's voor. 
Uit handen van 

Jos Engelen ontvangen 
de laureaten de 

oorkonde. Het beeldje 
en het geld volgen 

op 7 september. 

sPInOZAPremIe



1 9 juli 2012 1 8  Hypothese   

sPInOZAPremIe

minder draait om stromingen en steeds 
meer om helden. Maar met één gene-
raal win je de oorlog niet, je hebt ook 
heel veel troepen nodig. Niet voor niets 
beginnen mijn boeken met een uitge-
breid dankwoord, omdat ik medewer-
king, steun en inspiratie ontvang van 
tal van anderen. Als je me vraagt wie ik 
bij deze bekendmaking graag op de 
eerste rij zou willen zien, zou ik dan 
ook zo veel mensen moeten noemen dat 
ze lang niet op één rij passen.’

Scene 2   In losse groepjes en zo 
onopvallend mogelijk – om te voorko-
men dat de namen van de laureaten al 
voor de officiële bekendmaking  
worden rondgetwitterd - is het gezel-
schap het Museon binnengewandeld. 
Daar worden de laureaten van hun 
familieleden gescheiden en verzocht 
knie aan knie plaats te nemen in de 
kale en onbarmhartig fel verlichte 
artiestenkleedkamer. Ondanks alle 
trots en blijdschap ontstaat er nu ook 
wat gemopper over de consternatie die 
zo’n Spinozapremie met zich mee-
brengt. Zit je net rustig te werken, 
barst er een circus los met pers en 
plechtigheden. En hoe ga je die 
tweeënhalf miljoen besteden? Aan die 
vraag hebben alle laureaten wel 
wat uren slaap verloren. 

Prof. dr. Ieke Moerdijk, hoogleraar 
Algebra en topologie in Nijmegen, 
krijgt de premie omdat hij tegen de 
trend van voortgaande wiskundige spe-
cialisatie in onvermoede verbanden 
weet te leggen, bijvoorbeeld tussen de 
meetkunde en de wiskundige logica. 
Moerdijk ziet de Spinozapremie niet 
alleen als een erkenning voor zijn eigen 
prestaties, maar ook als erkenning voor 
zijn vak. Die erkenning is meer dan 
welkom. ‘We worden door de maat-
schappij vaak als niet-relevant onder 
het vloerkleed geveegd, terwijl wis-
kunde overal verborgen aanwezig is: in 
de geneeskunde, in elektronica, in de 
financiële wereld en ook in alle topsec-
toren.’ Is erkenning belangrijk, ook 
voor wiskundigen? ‘Ook voor ons. De 
meeste wiskundigen zijn intrinsiek 
gemotiveerd; we doen ons vak omdat 
we daarin schoonheid en elegantie 
vinden en die ook zelf kunnen schep-
pen. Maar op de lange duur is dat niet 
genoeg. Daarom ben ik heel blij dat nu 
ook de buitenwereld blijk geeft van 
waardering. Voor mij persoonlijk is 
deze toekenning een enorme stimulans 
om nieuwe wegen in te slaan, ook als 
anderen het daar niet direct mee eens 
zijn.’ Welke wegen dat zijn, weet 
Moerdijk nu nog niet. Een van de 
vragen die hem fascineren is waaróm 
wiskundigen dezelfde opvattingen 

delen over wat mooi en elegant is. ‘Dat 
is niet willekeurig; er bestaat consen-
sus over. Waar komt die consensus van-
daan, wat zegt hij over de structuur van 
onze hersenen? De filosofie van de wis-
kunde heeft daar nog geen bevredigend 
antwoord op.’

Scene 3    De laureaten mogen nog 
niet de zaal in, maar horen vanuit de 
regieruimte (‘Het is toch wel spiege-
lend glas?’) waar de technici de licht- 
en geluidknoppen bedienen hun eigen 
laudatio aan. Dat ze de allerbeste 
wetenschappers van Nederland zijn. 
Hoe de benoemingscommissie ‘diep 
onder de indruk’ was. Hoe ze een 
opvallende invloed hebben op nieuwe 
generaties onderzoekers, enzovoort. 
Er wordt gezwegen, of zenuwachtig 
gegiecheld. Maar zelfs het gezicht van 
de laconieke Xander Tielens – die bij 
NASA al heel wat satellietlanceringen 
heeft meegemaakt en dus niet zo snel 
onder de indruk is van plechtigheden –  
breekt een brede glimlach door als hij 
zijn eigen lof hoort zingen.

Prof. dr. Xander Tielens, hoogleraar 
Fysica en chemie van de interstellaire 
ruimte in Leiden, krijgt de 
Spinozapremie omdat hij het belang 
heeft ontdekt van polycyclische aroma-
tische koolwaterstofmoleculen bij de 
vorming van sterren. Hij zal een deel 
van het geld gebruiken om ‘af en toe 
eens een maand ergens te gaan zitten, 
bijvoorbeeld in Berkeley of op 
Harvard.’ ‘Mijn kracht is dat ik fysica, 
chemie en astronomie combineer. 
Nergens beheersen ze die drie vakge-
bieden tegelijk. Daarom kan ik het veld 
alleen overzien als ik rondreis.’ Tielens 
wil tijdens die reizen veel met studen-
ten en postdocs praten. ‘Zij doen het 
echte werk, mijn taak is om ze op het 
juiste moment de juiste steun te geven, 
met als pay-off dat ik ze wetenschappe-
lijk zie opgroeien.’ Ook voor hemzelf 
als jonge promovendus was die steun 
destijds van onschatbare waarde. ‘Als 
ik hier iemand op de eerste rij mocht 
wensen, was het mijn promotor Harm 
Habing. Ik had het moeilijk tijdens mijn 
promotieonderzoek; het scheelde niet 
veel of ik had het bijltje erbij neer-
gegooid. Maar Habing pakte me op, 
stofte mij af en zette mij weer op m’n 
pootjes. Zonder hem had ik hier nu 
niet gestaan. Hij is nog steeds een 
voorbeeld.’

Scene 4   De bekendmaking, de 
presentaties, de interviews, het radio-
optreden… het is allemaal achter de 
rug. Annemarie Mol haast zich naar 
haar zoon, die ze niet langer alleen wil 
laten (al is hij helemaal niet alleen, 
maar in het aangename gezelschap 
van de dochters Moerdijk). Mike Jetten 
is bovenal opgelucht dat ‘eindelijk dat 
vreselijke zwijgen’ voorbij is. Hij klapt 
zijn laptop open en zet zijn telefoon 
aan om de felicitaties te laten binnen-
stromen. Ieke Moerdijk houdt zijn tele-
foon nog even uit en drinkt filosofisch 
een biertje. Xander Tielens legt wie het 
horen wil uit hoe hij geen das draagt 
omdat hij ‘van een andere generatie’ 
is en dat hij vroeger wel eens een das 
droeg, maar dan om zijn hoofd 
geknoopt zoals toen in sommige krin-
gen mode was.

Prof. dr. Mike Jetten, hoogleraar 
Ecologische microbiologie aan de 
Radboud Universiteit, krijgt de 
Spinozapremie omdat hij heeft ontdekt 
hoe bacteriën stoffen die bij hoge con-
centraties schadelijk zijn, kunnen 
omzetten in onschadelijke stoffen, via 
reacties die eerder voor onmogelijk 
werden gehouden omdat men de bijbe-
horende bacterie niet kon vinden. 
Jetten vindt graag praktische toepas-
singen voor zijn fundamentele onder-

zoek. Hij werkt bijvoorbeeld samen 
met rioolwaterzuiveraars. En dat – 
vermeldt hij strijdlustig  – zonder dat 
er ooit een topsector aan te pas heeft 
hoeven komen. Jetten wil het geld 
gebruiken om meer nieuwe bacteriën te 
ontdekken die nuttige dingen kunnen. 
Hij wéét dat ze er zijn en waar anderen 
na een jaar of vijftig ophouden met 
zoeken, gaat hij door. Ook als hij stuit 
op ongeloof of zelfs weerstand. Hoe hij 
dat volhoudt? De hoogleraar doet aan 
fitness, skeelert en is een enthousiaste 
fan van de Boston Celtics, een 
Amerikaans basketbalteam. Bij hen 
herkent hij de ijzeren wil om te 
winnen. Wat voor de Celtics de zege 
over Miami is, is voor Mike Jetten het 
ergens in een moddersloot of op een 
duistere oceaanbodem aantreffen van 
een bacterie die anderen al lang 
hadden opgegeven. 

Aan het eind van deze dag zijn vier 
wetenschappers voor het oog van de 
wereld tot topwetenschapper benoemd. 
Er zullen nieuwe deuren voor hen 
opengaan. Maar ze zijn er alle vier van 
doordrongen dat noblesse oblige.  <<

De bekendmaking, 
de presentaties, de interviews, 

het radiooptreden…
het is allemaal achter de rug. 

Eindelijk is dat vreselijke 
zwijgen voorbij.
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Veilig leven in 
delta’s onder druk

Wereldwijd wonen er steeds meer mensen in rivierdelta’s, vaak dicht bij elkaar. 
dat vraagt om gedegen watermanagement, infrastructuur en stedelijke plan-
ning – en dus om wijs bestuur. Met het nieuwe nWO-programma urbanising 
deltas of the World hoopt nWO daaraan bij te dragen.

Zelden denken we er over na, maar heel Nederland is één 
grote delta. We leven in een intiem samenspel met rivieren, 
kust en zee. Naarmate de verstedelijking toeneemt, wordt 
ook de uitdaging groter: veilig leven met droge voeten, met 
voldoende voedsel en drinkwater, dankzij slimme planning 
en infrastructuur. Als Nederlanders zich daar al het hoofd 
over breken, dan moeten dat voor mensen in ontwikkelings-
landen helemaal urgente vragen zijn. Zeker nu vijftig procent 
van de wereldbevolking in steden woont – grotendeels in 
rivierdelta’s – en dat percentage alleen maar zal toenemen. 
Dat is de gedachte achter het nieuwe NWO-programma 
Urbanising Deltas of the World. Daarin zullen Nederlandse 
onderzoekers uit verschillende disciplines de krachten bun-
delen met partners in ontwikkelingslanden.  

complexiteit
‘Neem nu de Nijldelta’, zegt Huub Savenije, hoogleraar 
Hydrologie en watermanagement aan de Technische 
Universiteit Delft. Hij is bestuurslid van WOTRO, en schreef 
mee aan de programmatekst voor Urbanising Deltas of the 
World. ‘De Nijldelta is van oorsprong een typisch landbouw-
gebied’, vertelt hij, ‘maar nu is er sprake van snelle urbanisa-
tie. Zowel de steden als de kleinere nederzettingen groeien 
snel. De grond verzilt en verschraalt omdat de drainage niet 
goed is, waardoor landbouw moeilijker wordt. Tegelijkertijd 
ontstaat er steeds meer urbane problematiek: ruimtelijke 
ordening, drinkwatervoorziening, overstromingsrisico.’ Daar 
overheen ligt een sluier van armoede, aldus Savenije. Arme 
mensen wonen op de slechtste plekken en zijn het meest 
kwetsbaar. Wil je die problemen aanpakken, zo benadrukt 
hij, dan zul je de technische en de sociaal-economische pro-
blemen moeten bestuderen in hun onderlinge samenhang. 

tekSt nIenke BeInTemA   foto sIeBe sWArT / hh

het programma urbanising deltas of 

the World is een initiatief dat zich uit- 

strekt over twee nWO-thema’s: Water 

en klimaat, en verbinden van duurzame 

steden. vijf nWO-onderdelen zijn erbij 

betrokken: aard- en levensweten-

schappen (alW), Maatschappij- en 

gedragswetenschappen (MagW), 

geesteswetenschappen (gW), WOtrO 

science for global development en 

technologiestichting stW. daarmee 

wordt dit nieuwe programma een van 

de meest multidisciplinaire initiatieven 

binnen nWO. Organisatorisch valt het 

onderzoek onder de topsector Water. 

het budget van urbanising deltas of the 

World is momenteel nog onzeker; het 

hangt af van bijdragen vanuit verschillen-

de ministeries die nog niet zijn bevestigd. 

in elk geval is 5,8 miljoen euro beschik-

baar dankzij eerdere toezeggingen vanuit 

het rijk en de bijdragen van de verschil-

lende nWO-onderdelen. inhoudelijk is 

de programmaopzet rond. de call for 

proposals zal naar verwachting op korte 

termijn publiek worden aangekondigd.

www.nwo.nl/urd

Urbanising Deltas 
of the World 

‘Complexiteit is wat deze delta’s karakteriseert. Als je slechts 
één deelprobleem aanpakt, dan vergroot je de andere deel-
problemen.’

Urbanising Deltas moet zo’n integrale aanpak mogelijk 
maken. Het beoogt onderzoekers uit verschillende discipli-
nes bij elkaar te brengen om stedelijke deltasystemen als 
geheel beter te leren begrijpen, en om vervolgens concrete 
oplossingen te kunnen ontwikkelen. ‘Dat is minder eenvou-
dig dan het lijkt’, zegt ook Pieter Hooimeijer. Hij is hoogle-
raar Sociale geografie aan de Universiteit Utrecht en lid van 
het MaGW-gebiedsbestuur. ‘Alleen al in de technische hoek 
is het onderzoek van oudsher sterk gefragmenteerd. 
Watermanagers, transportexperts en planologen zitten 
elkaar alleen maar in de weg’, zegt hij. ‘Nu willen we die spe-
cialismen op elkaar gaan afstemmen, en bovendien verbin-
den met sociaal-economisch onderzoek. Hoe werken 
bestuurssystemen in zulke delta’s? Hoe zijn de problemen 
historisch gegroeid? Urbanising Deltas richt zich op de raak-

vlakken tussen die disciplines.’ Klinkt 
dat niet wat al te ambitieus? ‘Nee. Het is 
uitdagend zonder onrealistisch te zijn.’

Dat vindt ook Savenije. Hij is niet bang 
dat de onderzoeksresultaten in een lade 
zullen gaan verstoffen. ‘NWO is, onder 
meer via WOTRO, traditioneel sterk in 
het zorgen dat onderzoeksresultaten 
ook echt nuttig zijn in ontwikkelings-
landen. Lokale onderzoekers en organi-
saties kunnen er direct mee aan de 
slag. Nieuw is nu de insteek van het 
topsectorenbeleid, met name de betrok-
kenheid van bedrijven. Die zijn er ook 
op gespitst dat het onderzoek innova-
ties oplevert die ze kunnen gaan com-
mercialiseren.’

reputatie
Bart van den Hurk, senioronderzoeker 
bij het KNMI en hoogleraar Klimaat-
analyse aan de Universiteit Utrecht, is 
betrokken bij Urbanising Deltas vanuit 
het ALW-gebiedsbestuur. Ook hij bena-
drukt dat niet alleen de partnerlanden 
baat hebben bij het onderzoek. ‘Er is 
wereldwijd een markt voor kennis en 

De uitdaging is veilig leven 
met droge voeten, met 
voldoende voedsel en drink-
water, dankzij slimme 
planning en infrastructuur

technologie die overdraagbaar zijn’, 
zegt hij. ‘Als je ergens een systeem ont-
wikkelt dat goed werkt, bijvoorbeeld 
voor overstromingswaarschuwing, dan 
zullen ook andere landen daarvoor bij 
jou aankloppen.’ Bovendien werkt ook 
de capaciteitsopbouw twee kanten op, 
stelt hij. Niet alleen de onderzoekers in 
de ontwikkelingslanden zullen veel 
leren. ‘Nederlandse onderzoekers 
zullen kennis en ervaring opdoen in 
gebieden die voor dezelfde uitdagingen 
staan als wij, alleen dan in een totaal 
andere context en op een andere schaal. 
De omstandigheden zijn in de tropen 
vaak veel extremer dan hier. Daar 
kunnen wij veel van leren. Bijvoorbeeld 
over hoe onze eigen delta eruit zou 
kunnen gaan zien in een warmer en 
natter klimaat.’ 

Savenije: ‘Nederland heeft een enorme 
reputatie als het gaat om integraal 
watermanagement. Maar die reputatie 
kunnen we alleen handhaven als we 
continu voorop lopen. Juist daarvoor is 
een programma zoals Urbanising 
Deltas belangrijk.’  <<

  ThemA
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andré Kuipers zag het met eigen ogen vanuit het iss: de nachtelijke hemel is boven dichtbevolkte 
gebieden fel verlicht. Wat de gevolgen hiervan zijn voor flora en fauna is nog grotendeels onbekend. 
Binnen het door technologiestichting stW gesteunde project lichtOpnatuur laten onderzoekers 
vier jaar lang hun licht schijnen op deze vraag.

Wit, groen, rood 
foto IvAr Pel

In acht natuurgebieden in Nederland 
kijken onderzoekers naar de effecten 
van wit, rood en groen licht op plan-
ten en dieren.  Op elke locatie staan 
drie rijen gekleurde lampen, onge-
veer 200 meter uit elkaar, en een rij 
lampen die niet branden. Dit laatste 
is om te meten wat de natuurlijke 
veranderingen zijn.

Onlangs zijn de lampen aangegaan. 
De komende drie jaar branden ze elke 
nacht. Het eerste jaar waren alle loca-
ties ’s nachts in donker gehuld. Zo is 
een referentiebeeld gevormd van de 
aanwezige planten en dieren en hun 
natuurlijke gedrag. 

De wetenschappers hebben legio 
vragen. Weten koolmezen in het 
kunstlicht nog wanneer ze moeten 
broeden? Maakt de kleur van het licht 
uit? Verandert de populatie van nacht-
vlinders als deze elke nacht door het 
licht van de lampen worden aange-
trokken? Blijven padden ook stilzitten 
bij het oversteken onder een groene 
lamp, of stoppen ze alleen voor wit?
Meer informatie 
www.lichtopnatuur.org
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eind april reisde een groep nederlandse onderzoekers op initiatief van nWO chemische en exacte 
Wetenschappen af naar india. samen met het international institute of information technology in 
Bangalore (iiit-B) had nWO een workshop georganiseerd om nederlands-indiase samenwerkings-
verbanden op te zetten. hoogleraar proces- en energienetwerken aan de technische universiteit 
delft Margot Weijnen doet verslag. tekSt mArgOT WeIjnen en sOnjA knOls  foto’S AsTrId ZuurBIer en WIkImedIA

We reizen af naar het zuiden van India, 
naar Bangalore. Deze stad staat bekend 
als de Silicon Valley van India. Het is 
extreem warm in Bangalore; iedereen 
klaagt. Normaal is het pas zo warm 
tegen eind mei, vlak voordat de moes-
son begint. De gulmoharbomen hebben 
er geen last van, die bloeien overdadig. 
Overal in Electronic City kleuren ze de 
straten vlammend rood.  
Bangalore is voor mij bekend terrein; 
in het kader van het BSIK-programma 
Next Generation Infrastructures, 
waarvan ik wetenschappelijk directeur 
ben, werk ik al jaren samen met 
Indiase onderzoekers in Bangalore aan 
simulatiemodellen en serious games. 
Zodra deze workshop was gepland heb 
ik dan ook meteen besloten twee dagen 
eerder te gaan voor overleg met mijn 
Indiase collega’s.

Ongekende schaal
De samenwerking bevalt me erg goed. 
India is voor ons onderzoek van infra-
structuursystemen een heel relevant 
land. Er is enorme behoefte aan fysieke 
infrastructuurontwikkeling, op alle 
fronten: water- en energievoorziening, 
mobiliteit en afvalverwerking.  

De schaal van infrastructuurontwikke-
lingsprojecten in India is voor ons 
ongekend, daar kunnen we veel van 
leren. Helaas blijft de snelheid waar-
mee nieuwe infrastructuur wordt 
uitgerold achter bij de economische 
ontwikkeling van India, zodat alle 
systemen voortdurend worstelen met 
congestie. 
De dag voordat de NWO/IIT-B work-
shop begint maak ik al kennis met prof. 
Sadagopan, directeur van IIIT-B, en 
prof. Rajagopalan, gastheer voor onze 
workshop. De jonge onderzoekers die 
mede door mij zijn gesponsord en van 
wie er de afgelopen jaren enkelen in 
Delft te gast zijn geweest, zijn een 
nieuw bedrijfje begonnen: Fields of 
View, dat onderdak heeft gekregen in 
de incubator van IIIT-B.  Mijn bezoek 
heeft me optimistisch gestemd: ik heb 
er alle vertrouwen in dat Fields of View 
een succesvolle onderneming zal 
worden. 

Ik ben grotendeels over mijn jetlag 
heen als de workshop begint. We 
worden ingedeeld in groepen voor ron-
detafelgesprekken. Voorliggende vraag 
is welke onderzoeksgebieden het meest 
veelbelovend zijn voor een samenwer-
king tussen Nederland en India. Waar 
kunnen we elkaar aanvullen? Wat ver-
wachten we aan sociaal-economische 
opbrengsten van samenwerking op 
deze terreinen? En welke onderwerpen 
lenen zich het best voor gezamenlijk 
onderzoek?
Nederland is sterk in ICT en innova-
tieve toepassingen daarvan in onder 
meer de creatieve industrie. India heeft 
hoogwaardige engineering opleidingen 

Bangalore,  
de Silicon Valley 
van India

Het is bijna een 
luxe om buiten de 
normale routine 
van volle agenda’s 
en verplichtingen 
over nieuwe 
ideeën te praten

en profileert zich als ICT-land. Partijen 
uit beide landen vinden elkaar dan ook 
al snel. Overigens zijn er niet alleen 
onderzoekers. Ook maatschappelijke 
organisaties en bedrijven als Shell, 
Philips, Infosys en Logica zijn verte-
genwoordigd. Na de lunch hergroepe-
ren we ons en bespreken we meer in 
detail hoe we van de geselecteerde 
onderwerpen mooie projecten zouden 
kunnen maken; we proberen zo con-
creet mogelijk te worden. 

Zinderende ambitie
Tijdens het diner ’s avonds zit de sfeer 
er goed in. Iedereen heeft behoefte om 
te ontspannen in informele sfeer. Het 
gaat even niet over de projecten. We 
wisselen vooral indrukken en ervarin-
gen uit over reizen, wonen en werken in 
India. De expats in ons gezelschap putten 
sappige verhalen uit hun rijke India-
ervaring. Zelf ben ik vooral gefascineerd 
door de tegenstelling tussen het geronto-
cratische en bureaucratische bestuurlijke 
apparaat in India en de zinderende ambi-
tie die je proeft bij de jonge generatie. 
Veel van die ambitie wordt in de kiem 
gesmoord door bureaucratische struc-
turen en monodisciplinaire tradities in 

het academische bestel, maar gelukkig 
zijn er steeds meer uitzonderingen die 
de regel bevestigen. 
De volgende ochtend schuif ik aan bij 
het onderwerp public safety. Zelf ben 
ik bepaald geen computerwetenschap-
per en ook geen veiligheidsdeskundige. 
Maar het onderwerp sluit mooi aan bij 
lopende onderzoeksprojecten binnen 
mijn programma en mijn faculteit, waar 
een serious game ontwikkeld wordt 
voor het trainen van operators in veilig-
heid in de werkomgeving. We zien 
mogelijkheden om vanuit die ervaring 
stappen te zetten naar bewustwording 
en training in public safety issues. We 
besluiten te focussen op verkeersveilig-
heid, geen overbodige luxe in het 
Indiase verkeer. We hebben allemaal 
zin om onze tanden hierin te zetten: 
het is een onderwerp dat zowel tech-
nisch als sociaalwetenschappelijk uit-
dagend is en we zien interessante 
mogelijkheden om serious gaming slim 
te combineren met agent-based mode-
ling. Zelf ben ik erg onder de indruk 
van de verantwoordelijkheid die Shell 
wil nemen om de hoge eisen die op de 
werkplek aan veiligheid worden gesteld 
ook buiten de poort uit te dragen. 

De bijeenkomst is heel erg down to 
earth. Het is bijna een luxe om buiten 
de normale routine van volle agenda’s 
en verplichtingen over nieuwe ideeën te 
praten en ook nog te kunnen converge-
ren naar concrete projecten. We hadden 
makkelijk twee dagen bij elkaar kunnen 
zitten om alleen maar weg te lopen met 
prachtige ambities en plannen. Maar nu 
heeft bijna iedereen zich gecommit-
teerd aan een concreet projectvoorstel. 
Het is immers in ieders belang om met 
resultaten thuis te komen. Daarom 
hebben de meeste deelnemers er nog 
een dagje aangeplakt om de plannen 
verder uit te werken. Voor mij zat dat er 
niet in.
Na af loop van de tweede dag moet ik 
snel terug naar het vliegveld. Hoewel, 
snel… de afstand die ik op de heenweg 
’s nachts in een goed uur af legde, kost 
me nu, tijdens de spits, met regen en 
een belangrijke wedstrijd in het cric-
ketstadion, ruim drie en een half uur… 
Op het terrein van infrastructuur liggen 
hier nog voldoende uitdagingen! <<

Links: Veel jong talent was op de workshop 
afgekomen. Zij spraken in geanimeerde 
discussies over concrete projectvoorstellen. 
Rechts: Beeld van Shiva in Kemp Fort, 
vlakbij het vliegveld.
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CWI viert 
Alan Turingjaar
op 23 juni 2012 was het honderd jaar 

geleden dat Alan turing werd geboren. 

turing was een geniaal wiskundige en 

stond aan de wieg van het theoreti-

sche model van de computer. Als eer-

betoon heeft het Centrum Wiskunde 

& Informatica op het Science Park 

Amsterdam samen met het computermu-

seum een tentoonstelling geopend over 

Alan turing. In de tentoonstelling Turings 

Erfenis staat de betekenis van Alan turing 

als oorlogsheld, computerpionier en 

grondlegger van kunstmatige intelligentie 

centraal. ook besteedt de tentoonstel-

ling aandacht aan de betekenis van Alan 

turing in de biologie.

op de tentoonstelling zijn onder meer 

een enigma te zien, een turingmachine 

van LeGo en een computertechniek 

die foto’s van potvissen herkent. Het 

breken van de enigma-versleuteling door 

turing wordt vaak genoemd als een van 

redenen voor de overwinning van de 

geallieerden in de tweede Wereldoorlog. 

De turingmachine uit 1936 is een 

adequaat model van de computer: wat 

de computer ooit zal kunnen kan de 

turingmachine ook. De tentoonstelling is 

te zien tot en met 6 oktober 2012, 

de jaarlijkse open Dag van het CWI. 

Meer informatie: www.cwi.nl

De Utrechtse aardwetenschapper 

Johan Weijers heeft de NWo-Vening 

Meineszprijs gewonnen. NWo Aard- 

en Levenswetenschappen geeft deze 

prijs aan de meest veelbelovende, pas 

gepromoveerde aardwetenschapper. De 

Utrechtse onderzoeker ontving de prijs 

van tienduizend euro tijdens het elfde 

Nederlands Aardwetenschappelijk Congres 

in Veldhoven. 

Dr. Johan Weijers werkt bij de Universiteit 

Utrecht (organische geochemie). Hij 

studeerde fysische geografie aan de VU. 

tijdens zijn promotieonderzoek keek 

Weijers naar een specifieke klasse van vet-

achtige stoffen (lipiden), die te vinden zijn 

in zeesedimenten bij de kust. Zijn belang-

rijkste ontdekking, waarmee hij eerste 

auteur van een Science-publicatie werd, 

was dat er subtiele variaties voorkomen in 

de verdeling van deze lipiden. Die varia-

ties houden verband met de temperatuur 

en pH-waarde van de omgeving waarin ze 

gevormd zijn. Door deze variaties te ijken 

met een wereldwijde set van bodemmon-

sters kon Weijers de luchttemperatuur en 

regenval van tropisch Afrika van de voor-

bije 25.000 jaar reconstrueren. Weijers’ 

oerthermometer heeft het complexe 

klimaatsysteem op aarde inzichtelijker 

gemaakt. Deze methode heeft internatio-

naal dan ook sterk de aandacht getrokken 

en wordt momenteel door vele andere 

onderzoeksgroepen wereldwijd nage-

volgd. Na zijn cum-laudepromotie in 2007 

kreeg Weijers een Rubiconbeurs in 2007, 

en een Venibeurs in 2009. 

Nieuwe vleugel 
ASTRON

NWO-nieuws   internationaal

Johan Weijers wint 
Vening Meineszprijs

op woensdag 11 april is tijdens een fees-

telijke ceremonie het startsein gegeven 

voor de uitbreiding van het gebouw van 

AStRoN in Dwingeloo. Door de groei van 

AStRoN en gelieerde organisaties is het 

huidige gebouw te klein geworden om 

het personeel te huisvesten.

AStRoN heeft met Staatsbosbeheer, de 

eigenaar van de grond waarop AStRoN 

gevestigd is, een nieuwe erfpachtovereen-

komst gesloten om in het Nationaal Park 

Dwingelderveld een nieuwe vleugel aan 

de bestaande laboratoria en kantoren te 

bouwen. Uitbreidingen in een natuurge-

bied als het Dwingelderveld worden niet 

zomaar vergund; ze moeten aan heel veel 

voorwaarden voldoen. Staatsbosbeheer 

hecht veel waarde aan het duurzame 

karakter en een verantwoorde inpassing 

van de nieuwe vleugel.

De vleugel zal aansluiten op het bestaan-

de gebouw. tevens wordt in het project 

het huidige gebouw gerenoveerd. De 

nieuwe vleugel is eind 2012 gereed en 

het hele project zal naar verwachting in 

augustus 2013 afgerond zijn. 

Meer informatie: www.astron.nl
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Eerste zicht op 
obscuur deeltje
spinozalaureaat leo Kouwenhoven van de 
technische universiteit delft vond met zijn 
groep de eerste glimp van het Majorana-
deeltje. dat nieuws ging de hele wereld over.

Proberen bij het praatje aanwezig te zijn waar het nieuws 
bekend werd gemaakt ‘was als instappen in een metro 
tijdens het spitsuur’, schreef een verslaggever van Nature. 
‘We hebben behoorlijk wat belangstelling gehad’, zegt 
Kouwenhoven, ‘mails, telefoon, uitnodigingen om te 
spreken. Het begint nu weer wat te luwen.’
Het Majoranadeeltje is in 1937 voorspeld. Formules wezen 
op een deeltje met exotische eigenschappen. Zo zou het 
deeltje zijn eigen antideeltje zijn, en zouden twee Majo-
rana’s kunnen ‘onthouden’ dat ze van plaats gewisseld zijn. 
Die laatste eigenschap, niet-Abelse statistiek genaamd, 
zouden uitgebuit kunnen worden in quantumcomputers, 
die met quantummechanica wezenlijk sneller bepaalde 
berekeningen kunnen uitvoeren.
Als het soort deeltjes dat je tegenkomt in deeltjesversnel-
lers, zijn Majoranadeeltjes nooit gezien. Maar theoretisch 
natuurkundigen voorspelden in 2010 dat ze ook zouden 
kunnen optreden als een ‘quasideeltje’: een zee van elek-
tronen die zich collectief gedragen als één deeltje, zoals de 
wave in een stadion vol mensen.
Twee Majoranadeeltjes zouden kunnen opduiken aan de 
uiteinden van een nanodraadje, gespannen boven een nor-
maal geleidend en een supergeleidend contact, gekoeld tot 
een tiende graad boven het absolute nulpunt, en dit alles 
opgediend in een magneetveld in de juiste richting. En met 
precies die laboratoriumopstelling verscheen een piekje in 
het energiespectrum van elektronen dat aan alle voorwaar-
den voldeed. ‘Nu is het tijd voor een volgende stap’, zegt 
Kouwenhoven.
Een van de belangrijkste tests is kijken of de niet-Abelse 
statistiek ook opduikt. ‘Dus we gaan proberen de deeltjes 
om te wisselen, met een soort aftakking aan het buisje zodat 
ze langs elkaar kunnen bewegen’, zegt Kouwenhoven. ‘Ik 
heb daar net een promovendus voor aangenomen.’
Softwaregigant Microsoft investeert in het onderzoek, al is 
de Majoranaquantumcomputer nog een verre droom.  
‘Anders dan in Nederland is het in Amerika nog gebruikelijk 
dat grote bedrijven investeren in fundamenteel onderzoek. 
Het geïnvesteerde bedrag is relatief klein, terwijl het voor 
Microsoft contacten, ingangen en goodwill oplevert. En 
natuurlijk kennis in een voor hen interessant vakgebied.’ 
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  uITgelIchT

 NWO-jaar 2011 
       in vogelvlucht

 750 miljoen euro naar wetenschap 

     Ruim 1100 projecten 

Drie nieuwe onderzoeksthema’s 

    Open access op agenda 
225 miljoen euro voor onderzoek topsectoren

 Drie nieuwe   
        Spinozalaureaten 
Overhandiging Sociale Infrastructuur Agenda 

         Alle acht NWO-
       instituten excellent
       

www.nwojaarverslag.nl  Meer weten?


